

ACTA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL LOCAL D'IMMIGRACIÓ I INTERCULTURALITAT.

Data: 10 de març del 2017

Lloc: Aula de formació del CAI

Assistents:

- Representació de les entitats següents: Fòrum Alternatiu, Plataforma Intercultural Espanya, [CEAR](#), [ACEM](#), València ACULL, [Entreiguales](#) València, Casa Xile, Comunitat Islàmica de València, [MCI](#), Associació hispà-Síria CV
 - Representació dels grups polítics Compreeles meus, Ciutadans i PSPV.
 - Representació de la Direcció General d'Inclusió Social. (S'adjunta **full** de firmes dels assistents, **annex I**) En substitució del President del Consell Local d'Immigració i Interculturalitat, el Regidor de Cooperació al Desenvolupament i Migració, Roberto [Jaramillo](#), presidix la Comissió el Vicepresident del Consell, Papa Balla, amb l'assistència del responsable tècnic de la Regidoria, Felipe Alcalà.
- La Reunió dona **començament** a les 13:15 h. desenvolupant-se els següents punts (s'adjunta orde del dia en **annex**)

PUNT 1.- Lectura de l'acta anterior.

El President dóna lectura a l'acta de la sessió anterior celebrada el 22 de desembre del 2016. Sense res a objectar per part de cap dels **presents**, queda aprovada per unanimitat.

PUNT 2.- Informació del treball realitzat per les Comissions de Treball i **propostes** per a elevar al Ple del Consell.

A) En primer lloc intervé Mauricio Pinto com a portaveu de la comissió de treball 2 l'objectiu del qual és "Promocionar la participació i l'apoderament individual i col·lectiu". Han participat en este grup de treball: [CCOO-PV](#), [SJM](#), [CEAR](#), Amics Mira, Ari Perú, Casa Xile, València acull, [FEDACOD](#), Fòrum Alternatiu, Plataforma Intercultural, Entre Iguales, Fundació [Cepaim](#), [ASAPECHAVAE](#), Grup València en Comú, Grup PSPV, Psicòlegs Sense Fronteres.

Reunions: 25.01.17, 08.02.17, 15.02.17, 22.02.17

Mauricio Pinto com a representant d'esta Comissió "grup de treball 2", comenta els punts més significatius en els que havien treballat, establint com a punts fonamentals per a la participació la consecució dels següents objectius:

- Impulsar el dret al vot a fi que la participació i els drets siguen efectius. Cal aconseguir garanties de participació que porten al reconeixement de "individus amb drets i deures, tant col·lectius com individuals".
 - Assessorar la població immigrant a través de personal municipal, a fi de donar a conèixer les Associacions i col·lectius.
 - Establir un Reglament de participació de la ciutat, a través del qual les persones immigrants puguen formar part de Sindicats i Grups polítics.
- Obertura tant de sindicats com de grups polítics a la integració en els seus formacions de persones immigrants.

- Materialitzar tot l'anterior, a través d'un esdeveniment a desenvolupar a final d'any en la línia de la passada **trobada SOLIMED**, en el que tant l'execució com la organització estiguen dissenyades per població immigrant i que des de l'Ajuntament es dote una partida pressupostària per a **este fi**.

Felipe Alcalà indica que respecte a este últim punt, hauria de plantejar-se per al exercici del 2018, ja que el **pressupost** actual està tancat i no hi hauria recursos suficients en la partida corresponent, ni en les que estan vinculades. Es poden anar avançant els treballs de cara al pròxim exercici, incloent eixa previsió pressupostària.

B) A continuació intervé Angela **Nzambi (CEAR)** com a portaveu de la comissió de **treball 3** la **comesa** del qual és "Gestionar la Diversitat cultural com a ferramenta de transformació social". En este grup han participat: Direcció General d'Inclusió, **Cáritas** Diocesana, **MCI**, **CCOO-PV**, **SJM**, **CEAR**, Amics Mira, TAFI, **FEDACOD**, Fòrum Alternatiu, Plataforma Intercultural, Fundació Angel Tomás, Grup Compreels meus, Fundació **Cepaim**, Casa Camerun **CV**, Grup PSPV.

Reunions: 26.01.17, 09.02.17 i 23.02.17

El grup va considerar convenient canviar la denominació de la comissió de treball per la de "Promoció de la diversitat de la diversitat cultural". Angela **Nzambi** assenyala que del diagnòstic realitzat, basat en l'observació i el coneixement de les entitats en la matèria, s'arreglen els reptes següents:

- la falta de visibilitat de la diversitat cultural de la ciutat, especialment en la esfera pública.
- l'existència d'un desconeixement entre els distints grups culturals.
- que la gestió dels espais i equipaments públics no satisfà les necessitats de tots els grups.

A més:

- Arreplega la creació d'un "Codi Ètic de veïnat" que recolze i reconega tant a la població autòctona com a la migrant.
- En l'intent de ser pragmàtics, el repte de donar visibilitat a esta diversitat, a través de les celebracions que es realitzen anualment en la ciutat, la cultura festiva, ha centrat el **gros** del treball del grup. Les festivitats que el grup ha considerat rellevants són:

- Dia 21 de març (Dia Internacional de l'Eliminació de la Discriminació Racial).
- Dies 21 i 25 de maig (Dia Mundial de la Diversitat Cultural per al Diàleg i el Desenvolupament, i Dia d'Àfrica).
- Dia 22 d'octubre (Ha sigut triada pel grup de treball com a Dia d'Amèrica, per a promocionar la cultura iberoamericana, seguint el solc del dia d'Àfrica i de l'Any nou xinés, i els resultats obtinguts en ambdós; per a la resta d'identitats s'acorda realitzar una altra revisió de dates per a l'any que ve).
- Dia 18 de desembre (Dia Internacional del Migrant).

- S'han considerat altres dates amb menys rellevància per als objectius del grup, com el mes del llibre, a l'abril, el 09 d'octubre, la fira de juliol; s'estudiarà el tipus d'accions a realitzar en elles.

És important destacar que el grup ha acordat convertir estes quatre festivitats en projectes culturals, en els que es continuarà treballant per a una millor definició de objectius, continguts, destinataris, estratègies, recursos, programació etc. Es pretén el treball conjunt entre tècnics i associacions d'immigrants en els dies assenyalats (21 de març, 25 de maig, etc...), amb caràcter facilitador i no directiu per part de l'Ajuntament.

D'altra banda, la comissió de treball ha elaborat un comunicat per al 21 de Març "Dia internacional contra la Discriminació racial". El representant del Servei de Cooperació i Migració informa que, si hi ha unanimitat en la redacció final del comunicat des de la regidoria hi ha un compromís per a recolzar el text.

Angela [Nzambi](#) llig el comunicat (s'adjunta com annex II). Després de la lectura sorgix el debat sobre la frase inclosa en el text "racisme institucional". Se suggerix canviar el text de manera que quede "racisme en determinades polítiques institucionals" i s'explique el concepte "racisme institucional". A fi de avançar en la sessió i donat el debat que se suscita es proposa que es reunisquen els redactors del text amb Arturo [Borra](#) d'[ACCEM](#) i [Sandra](#) Paulina pel PSOE-PSPV per a redactar el text definitiu de consens amb data límit d'enviament al CAI el dimecres 15 per a que abans del 21 es puguen mamprendre les accions necessàries amb els mitjans i la propia regidoria.

La Regidora d'Igualtat, Polítiques Inclusives i Inserció sociolaboral, Isabel Lozano, del grup [Compreels meus](#), indica que la diversitat té molta relació amb el tema de Cultura Festiva de la ciutat, per [la qual cosa](#) hi haurà estar en contacte amb la regidoria d'este nom i amb la resta de regidories que tinguen relació amb el tema.

C) A continuació intervé Rosario [Polito](#) ([Taula](#) d'entitats), com a representant del grup de treball 1 "Garantir els drets socials, jurídics i econòmics"

Reunions: 24.01.17, 07.02.17, 14.02.17, 21.02.17 i 28.02.17.

Este grup ha estat compost per: [SJM](#), Associació hispà-[Síria](#), [ACCEM](#), Fòrum Alternatiu, València Acull, [Taula](#) d'Entitats, Tambor, [FEDACOD](#), Amics Mira, Grup PSPV, Grup [Compreels meus](#), Associació per tu Dona, Plataforma Intercultural, Metges del Món, Fundació [Cepaim](#).

NOTA: El grup ha sol·licitat tindre accés a l'[esborrany](#) del protocol d'empadronament en situacions excepcionals. En el desenvolupament del mateix ha participat també el Servei de Societat de la Informació (Regidoria d'Informació i Defensa de la Ciutadania). Des de la Secretària de la Comissió Permanent s'ha sol·licitat tindre accés al mateix però només a la Regidoria d'Igualtat i no al Servei de Societat de la Informació.

- Exposen com a punts fonamentals les situacions d'emergència social, garantir l'accés a la sanitat bàsica, l'allotjament transitori, l'ensenyança de l'idioma i la necessitat traducció i interpretes.
- Fan insistència en el necessari protagonisme de la població immigrant en quant al treball a desenvolupar. Destaquen la necessitat atenció individualitzada, de la atenció psicològica i, si és el cas, de derivació a Salut Mental.
- Incidixen en "La Mediació per a l'ocupació" i suggerixen que és necessari canviar el nom de "escoles d'acollida". Marga Oliver, de la Direcció General de Inclusió Social comunica que està pendent de modificar.
- Sol·liciten un Alberg Municipal amb horari obert, amb flexibilitat a l'hora de la entrada i eixida, i la imprescindible coordinació en matèria d'allotjament. Félix Ebanda (Cameruneses a València) comenta que hi ha persones que no volen anar als albergs perquè els horaris són molt estrictes.
- Respecte a l'Operació fred, demanden previsió en les solucions abans de que es donen les circumstàncies, així com un Telèfon perquè la ciutadania derive els casos i pose en funcionament els protocols d'actuació.

PUNT 3. Informació de la Comissió de Valoració de les noves sol·licituds de incorporació al Ple del Consell Local d'Immigració i Interculturalitat. La Comissió de Valoració es va reunir després de la sol·licitud de UGT per a formar part del Consell local com a entitat de ple dret. Revisada la documentació, la Comissió va considerar que l'entitat reuneix els requisits exigits.

Es dona lectura al document redactat i firmat pels components de la Comissió de Valoració amb la proposta que es valide per la Comissió Permanent. Se sotmet a votació la inclusió en el Consell de UGT, i resulta aprovada per unanimitat.

Des de la Comissió de Valoració es presenta la proposta (davant de la sol·licitud de noves entitats) que la Comissió Permanent accepte el criteri de la pròpia Comissió de Valoració, per a incorporar provisionalment a estes noves entitats, en el cas que una vegada comprovada la documentació, esta estiga completa. Actualment queden sol·licituds pendents que no han entregat documentació.

Des de València Acull s'indica que ja que el ple del Consell Local esta previst per a finals de març o principis d'Abril, i a causa de la proximitat de les dates, pareix convenient que es convoque el mateix dia, una hora o mitja hora abans de la convocatòria del Ple, a la Comissió Permanent a fi de ratificar o no la inclusió de les noves entitats. Esta proposta és acceptada per la Comissió.

PUNT 4. Diagnòstic i Pla director de la Regidoria de Cooperació al Desenvolupament e Immigració (en substitució del Pla Nord – Sud). El representant del Servici comunica que s'estan valorant les alternatives possibles per a externalitzar la realització del diagnòstic i elaboració del Pla Director o Plans sectorials de Cooperació i Migració que substituïsquen al Pla nord-sud.

PUNT 5. Pla d'Activitats del Consell Local (propostes de la Taula d'Entitats - València Acull- i del Fòrum Alternatiu)

Proposta de Taula d'entitats (València Acull)

- Elaboració d'una orientació general de la política municipal pel que fa a la Immigració. (S'elaborarà una proposta de principis programàtics que deuran orientar tota la política municipal de l'Ajuntament de València respecte a la Immigració).
- Elaboració del Diagnòstic de la situació de la població immigrant en la ciutat de València (S'elaborarà un diagnòstic de la situació de la població immigrant en les àrees de: Drets socials, Vivenda, Salut, Educació, Economia, **Treball**; Drets polítics, Situació Administrativa; Territori, Urbanisme i **Ús** de l'**espai** públic; Participació i inclusió social, Convivència; Diversitat cultural i religiosa; Drets humans, actuació de les forces d'orde públic, desenvolupament en els països d'origen).
- Elaboració de les línies de treball a realitzar durant el present any en les àrees de: Situació Administrativa, Vivenda, Salut, **Treball**, Participació, Actuació de les forces d'orde públic.
- Realitzar una proposta d'actuació urgent per a solucionar les necessitats més vau apressar que s'hagen detectat.
- Elaboració de les línies de treball del Consell Local per als pròxims quatre anys en les àrees de: Drets socials, Vivenda, Salut, Educació, Economia, **Treball**; Drets polítics, Situació Administrativa; Territori, Urbanisme i **Ús** de l'**espai** públic; Participació i inclusió social, Convivència; Diversitat cultural i religiosa; Drets humans, Actuació de les forces d'orde públic, desenvolupament en els països d'origen.
- Realització d'Una Trobada de totes les organitzacions d'immigrants i de solidaritat amb els immigrants de València, per a final de l'any, que servisca per a conèixer-nos entre totes i teixir xarxes de col·laboració, en el que es presente el **treball** desenvolupat pel Consell Local i en el que s'arreglen noves idees per al millor desenvolupament de la seua labor.

Proposta del Fòrum Alternatiu

És presentada pel propi President de la Comissió, Papa Balla. Destaca 3 idees fonamentals:

- La necessitat flexibilitzar el Padró en el tema d'empadronament dels immigrants en situació administrativa irregular, hui dependent de tindre un domicili fix que, en molts casos, no es té.
 - identificar els obstacles en matèria de Migració, per al que hi haurà que reactivar l'Observatori de les Migracions.
 - Celebrar una trobada estatal sobre Polítiques Migratòries locals, aprofitar els programes que ja existixen en altres comunitats i les bones practiques dutes a terme per altres ajuntaments. Un exemple: el Sindicat de Manters que existix a Barcelona.
- Sandra** Paulina (PSPV) incidix en el desconeixement de les polítiques locals i proposa **trobades** amb tècnics/es per a tindre una informació adequada sobre les estructures legals, els procediments i mecanismes administratius que cal desenvolupar en matèria legal, de tramitació, etc. Se suggerix la creació de tallers per a això.
- Felipe Alcalà suggerix la necessitat establir en el Consell les prioritats de cara als

pressupostos de l'exercici següent.

Mauricio Pinto (**Entreiguals**) intervé per a indicar que seria convenient concretar 3 o 4 punts que es consideren més importants perquè s'elevin al ple del Consell, amb el fi d'anar avançant. La Comissió Permanent haurà de definir les prioritats i destacar els punts més importants.

La regidora Isabel Lozano informa respecte a la sol·licitud de tallers de formació, que actualment a través de la Universitat Popular s'estan impartint classes per a estrangers, a més de les d'alfabetització. Respecte a la intervenció de **Sandra** Paulina indica que s'haurien de fer les propostes a la Universitat Popular perquè a través d'esta Fundació Municipal puguen dur-se a terme. Assenyala també que podria sol·licitar-se la disposició d'aules en la programació.

Respecte a l'Empadronament, indica que el protocol que s'està treballant en estos moments no és un document obert, sinó que es tracta d'un document intern que en el seu moment serà fet públic.

Hi ha diverses intervencions que destaquen la importància dels temes que s'han treballat en els grups. Es concreta la necessitat de sistematització entre els 3 grups a fi de traure els 3 o 4 temes més importants, assenyalar-los com prioritaris i fer-los arribar al Ple del Consell.

Es decidix que els 3 portaveus dels grups de treball es reuniran per a concretar els documents a presentar.

PUNT 6.- Informació sobre les gestions realitzades respecte a la futura obertura del Espai Intercultural (Hotel d'associacions)

Felipe Alcalà informa:

- S'han realitzat tots els tràmits administratius d'inventari de equipament informàtic.
- S'ha sol·licitat l'alta de presa de dades i extensions telefòniques.
- Estan en procés les reparacions pendents.
- Està pendent l'elaboració de les bases per a la convocatòria en coordinació amb el Servei de Patrimoni Municipal.

Davant de la petició de diverses entitats de visitar el local, s'indica que es concrete una data entre les entitats interessades i el CAI per a poder portar-la a **cap**.

Sense més que tractar i sent les 15:10 h., el President alça la sessió